

*** English version below [p3] ***

RFP 2014 – 1^{er} appel à communications

12èmes rencontres du Réseau Français de Phonologie

A la suite des journées d'Orléans (2010), de Tours (2011), de Paris (2012) et de Nantes (2013), les prochaines rencontres du *Réseau Français de Phonologie* (RFP) se tiendront à Lille (Université Lille 3 Charles de Gaulle), du 30 juin au 2 juillet 2014.

Elles seront organisées par le laboratoire 'Savoirs, Textes, Langage' (STL – UMR 8163 CNRS/Université de Lille 3), et auront pour invités :

- Martin Joachim KÜMMEL, de l'université de Jena
- Annie RIALLAND, du laboratoire LPP (CNRS)

Session principale

Toutes les écoles et tous les courants de la phonologie sont invités à participer. Les problèmes traités peuvent concerner la phonologie générale comme l'analyse phonologique d'un phénomène linguistique ou d'une langue particulière. Seront prises en considération les soumissions concernant l'analyse du signal, la perception, l'acquisition, la diachronie, la dialectologie, les formalismes, la phonologie descriptive, l'épistémologie et toutes les questions qui s'inscrivent explicitement dans le domaine de la phonologie et de ses interfaces.

Session thématique

Nous encourageons particulièrement cette année les communications portant sur les thèmes de la phonologie historique :

En phonologie, les études diachroniques ont longtemps été considérées comme incompatibles avec la théorie phonologique moderne. Cela est dû à la pensée saussurienne qui voit la langue comme un objet qui ne peut être pleinement appréhendé qu'à travers une analyse de type synchronique. Ainsi, les études diachroniques, telles celles qui étaient menées par les néogrammairiens, sont souvent perçues comme une perte de temps qui éloigne de l'essence même de la langue.

Néanmoins, au cours du demi-siècle dernier, les spécialistes ont régulièrement souligné l'importance de la diachronie pour la théorie phonologique, et réciproquement. Par exemple, Kiparsky (1968 : 174) a dit que le changement linguistique fonctionne comme une « fenêtré laissant entrevoir la compétence linguistique ». De manière plus imagée, ce dernier évoque également le fait que le « changement linguistique est pour le linguiste [...] ce que les tremblements de terre et les éruptions volcaniques sont au géologue ou ce que les supernovas sont à l'astronome ». (Kiparsky 1970 : 314)

Depuis une trentaine d'années, par ailleurs, les réflexions phonologiques modernes ont été de plus en plus appliquées à des domaines d'étude variationnistes tels que la dialectologie, la socio-phonétique ou encore l'étude des langues créoles, introduisant ainsi la théorie phonologique dans la demeure de la phonologie historique 'par la porte de service', si l'on peut tourner les choses ainsi. Récemment, les indo-européanistes ont ainsi développé un intérêt croissant pour la théorie phonologique, ce qui est d'autant plus remarquable que l'indo-européen était le sujet favori de l'école néogrammairienne, qui ne voyait pas la phonologie comme un système.

C'est sur cette toile de fond historique que la diachronie a été choisie comme sujet pour cette rencontre 2014 du Réseau Français de Phonologie.

Format de soumission et sélection

Les propositions de communication, rédigées en français ou en anglais, seront présentées sous forme d'un résumé de deux pages maximum (format A4, police Times taille 12), éléments de bibliographie, données et figures compris.

Les résumés seront déposés anonymement sur la plateforme Easychair, à l'adresse suivante : <https://www.easychair.org/conferences/?conf=rfp2014>.

Les propositions seront transférées pour évaluation à deux rapporteurs et la sélection finale fera l'objet d'une discussion collective.

Calendrier

1^{er} appel à contributions : 15 novembre 2013
Date limite de soumission : 1er mars 2014
Retour des avis aux auteurs : 15 avril 2014
Dates du symposium : du 30 juin au 2 juillet 2014

Organisation

Les communications seront de 35 minutes, dix minutes de discussion incluses.

Comité de lecture

Jean-Pierre ANGOUJARD (Université de Nantes), Xavier BARILLOT (Université de Nice), Jean-Marc BELTZUNG (Université de Nantes), Sabrina BENDJABALLAH (Université Paris 7), Gabriel BERGOUNIOUX (Université d'Orléans), Joaquim BRANDAO DE CARVALHO (Université Paris 8), Emilie CARATINI (Université de Poitiers), Philip CARR (Université Montpellier 3), Christophe DOS SANTOS (Université de Tours), Céline DUGUA (Université d'Orléans), Jacques DURAND (Université Toulouse 2), Sandrine FERRE (Université de Tours), Jean-Michel FOURNIER (Université de Tours), Sophie HERMENT (Université de Provence), Mariapaola D'IMPERIO (Université de Provence), Laurence LABRUNE (Université Bordeaux 3), Mohamed LAHROUCHI (Université Paris 8), Bernard LAKS (Université Paris 10), Nicola LAMPITELLI (Université de Tours), Jean Léonard LEONARD (Université Paris 3), Jean LOWENSTAMM (Université Paris 7), Noël NGUYEN (Université de Provence), Roland NOSKE (Université Lille 3), Cédric PATIN (Université Lille 3), Annie RIALLAND (Université Paris 3), Rachid RIDOUANE (Université Paris 3), Olivier RIZZOLO (Université de Nice), Michela RUSSO (U. Paris 8), Patrick SAUZET (Université Toulouse 2), Tobias SCHEER (U. de Nice), Philippe SEGERAL (U. Paris 7), Ali TIFRIT (Université de Nantes), Nathalie VALLEE (Université Grenoble 3), Sophie WAUQUIER (Université Paris 8).

Comité d'organisation

Julien FULCRAND, Roland NOSKE, Kathleen O'CONNOR, Cédric PATIN

Adresse de contact

RFP2014.Lille@gmail.com

RFP 2014 – First call for abstracts

12th annual conference of the French Phonology Network

The French Phonology Network (*Réseau français de phonologie*) is launching a call for papers for its 2014 annual conference. Building on the success of the conferences organized in Orléans 2010, Tours 2011, Paris 2012 and Nantes 2013, the 2014 edition will take place from 30 June to 2 July at the Université Charles-de-Gaulle – Lille 3 in Lille, France.

The conference is sponsored by the research laboratory *Savoirs, Textes, Langage* (STL – UMR 8163 CNRS/Université de Lille 3).

We are pleased to announce that the following researchers have accepted invitations to give keynote talks:

- Martin Joachim KÜMMEL, University of Jena, Germany
- Annie RIALLAND, Laboratory LPP (CNRS)

Main session

Submissions are welcomed from linguists working in any school or theoretical framework. Topics of interest may relate to phonology in general or propose a phonological analysis of a linguistic phenomenon in a specific language. Topics may focus on, but are not limited to, signal processing, perception, acquisition, diachrony, dialectology, formalism, epistemology, descriptive phonology and all issues which explicitly deal with phonology and its interfaces.

Thematic session

The chosen topic for this year's special session is historical phonology:

Diachronic studies in phonology have long been viewed as orthogonal to modern phonological theory. This is a result of the Saussurian view that language can only be understood by analysing it as a synchronic system. Diachronic studies, of the type carried out by the Neogrammarians, are thus a distraction from the essence of language.

Nevertheless, over the past 50 years, scholars have time and again pointed to the importance of diachrony to phonological theory and, conversely, to the importance of phonological theory to diachronic linguistic studies. For instance, it has been said that linguistic change can function as a “window on the form of linguistic competence” and that “changes may reveal hidden structure” (Kiparsky 1968: 174). Using more colourful language, the same author mentions that “[l]anguage change is for the linguist (...) what earthquakes and volcanic eruptions are for the geologist or supernovae for the astronomer” (Kiparsky 1970: 314).

Moreover, over the past few decades, modern phonological insights have been increasingly applied to variationist fields such as dialectology, sociophonetics and creole studies, thus introducing phonological theory into historical phonology through the back door, so to speak. Recently, there has been increasing interest in phonological theory among Indo-Europeanists. This is remarkable in that Indo-European studies was the preferred field of the Neogrammarian school, which is notable because the Neogrammarians did not recognize phonology as a system.

It is against this historical backdrop that diachrony has been chosen as the theme of the 2014 RFP meeting in Lille.

Abstract submission and review

Abstracts can be written in either French or English. Abstracts should not exceed two pages in length (A4 pages, TimesNewRoman or similar, 12 point), including all examples, figures and references.

Abstracts should be submitted using the EasyChair platform at the following address: <https://www.easychair.org/conferences/?conf=rfp2014>.

All abstracts will undergo anonymous review by two referees. Decisions concerning acceptance will be made after discussion by the scientific committee.

Organization

Presentations will be scheduled for 35-minute time slots (25 minutes for presentation and 10 minutes for discussion).

Important dates

Call for papers:	mid-November 2013
Deadline for submission:	1 March 2014
Notification of acceptance:	15 April 2014
Conference:	30 June to 2 July 2014

Scientific Committee

Jean-Pierre ANGOUJARD (Université de Nantes), Xavier BARILLOT (Université de Nice), Jean-Marc BELTZUNG (Université de Nantes), Sabrina BENDJABALLAH (Université Paris 7), Gabriel BERGOUNIOUX (Université d'Orléans), Joaquim BRANDAO DE CARVALHO (Université Paris 8), Emilie CARATINI (Université de Poitiers), Philip CARR (Université Montpellier 3), Christophe DOS SANTOS (Université de Tours), Céline DUGUA (Université d'Orléans), Jacques DURAND (Université Toulouse 2), Sandrine FERRE (Université de Tours), Jean-Michel FOURNIER (Université de Tours), Sophie HERMENT (Université de Provence), Mariapaola D'IMPERIO (Université de Provence), Laurence LABRUNE (Université Bordeaux 3), Mohamed LAHROUCHI (Université Paris 8), Bernard LAKS (Université Paris 10), Nicola LAMPITELLI (Université de Tours), Jean Léonard LEONARD (Université Paris 3), Jean LOWENSTAMM (Université Paris 7), Noël NGUYEN (Université de Provence), Roland NOSKE (Université Lille 3), Cédric PATIN (Université Lille 3), Annie RIALLAND (Université Paris 3), Rachid RIDOUANE (Université Paris 3), Olivier RIZZOLO (Université de Nice), Michela RUSSO (U. Paris 8), Patrick SAUZET (Université Toulouse 2), Tobias SCHEER (U. de Nice), Philippe SEGERAL (U. Paris 7), Ali TIFRIT (Université de Nantes), Nathalie VALLEE (Université Grenoble 3), Sophie WAUQUIER (Université Paris 8).

Conference Organizers

Julien FULCRAND, Roland NOSKE, Kathleen O'CONNOR, Cédric PATIN

Contact Address

RFP2014.Lille@gmail.com